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L’Ajuntament de Girona
admet ara que l’Estat li re-
clama una quantitat de
103.000 euros de les obres
del nus de la Devesa que es
van acabar l’any 1997. Ini-
cialment, el consistori va
calcular que el Ministeri
de Foment li reclamava
uns 777.000 euros per
una obra acabada fa quin-
ze anys i en virtut d’un
conveni que van subscriu-
re el consistori i el ministe-
ri pel qual la capital gironi-

na es feia càrrec de tot el
cost que excedís dels 7,2
milions d’euros (1.200 mi-
lions de pessetes de l’èpo-
ca).

La regidora d’Hisenda
de Girona, Maria Àngels
Planas, admetia ahir que
després de mirar l’expe-
dient sobre l’obra han po-
gut comprovar que “l’any
1997 ja es van pagar els
777.000 euros per l’obra”.
Després de fer aquesta
comprovació, Planas deta-
lla que ara el ministeri re-
clama a l’Ajuntament de
Girona 103.000 euros

més en concepte de la revi-
sió de preus dels treballs
executats. L’equip muni-
cipal atribueix l’error ini-
cial a l’ambigüitat de la co-
municació del ministeri,
on indicava que el consis-
tori havia d’assumir
777.000 euros, sense as-
senyalar que aquesta
quantitat ja s’havia abo-
nat al final de l’obra.

“Els 777.000 euros
eren molts i molts diners,
però també ho són els
103.000 euros que ens re-
clamen ara, sobretot per-

què a l’Ajuntament no te-
nim cap factura que justi-
fiqui ara aquesta reclama-
ció”, explica Planas. Per
aquest motiu, l’equip de
govern de CiU pretén estu-
diar amb lupa el cas per in-
tentar evitar una despesa
provinent d’una obra aca-
bada fa molts anys. Els ser-
veis jurídics i d’hisenda del
consistori analitzaran el
cas per veure “si s’ha de pa-
gar o ja ha prescrit, des-
prés de tant de temps”. El
govern municipal es va
sorprendre que l’Estat fes
arribar aquest requeri-
ment al mes de juny, des-
prés que l’obra va comen-
çar l’any 1995 i que es va
acabar al cap de dos anys.
La recepció provisional de
l’obra es va fer l’abril de
l’any 1999 i la definitiva no
es va fer fins al cap de deu
anys, l’octubre del 2009.
La liquidació final, però,
data ara del març del
2012. ■

Dani Vilà
GIRONA

a La regidora d’Hisenda confirma que l’Ajuntament ja va pagar 777.000 euros el
1997 per l’obra a Foment reclama la quantitat pendent de la revisió de preus

Girona diu ara que l’Estat
li reclama 103.000 euros
pel nus de la Devesa

URBANISME

La setmana passada després
de saber que hi havia el re-
queriment del govern espa-
nyol, els grups municipals del
PSC i ICV ja van advertir que
per les seves consultes sem-
blava que part del que recla-
mava l’Estat ja s’havia abonat
feia temps. Els expedients
consultats semblen donar la
raó a aquests dos grups mu-
nicipals. ICV va lamentar que
el govern municipal es preci-
pités i esperava que això no

El nus d’accessos de la Devesa de Girona es va refer completament a mitjan anys noranta del segle passat ■ ICONNA / J. CASTRO

comportés un altre revés fi-
nancer per al consistori. El
PSC, que era en el govern du-
rant l’obra els anys noranta, va
criticar que CiU posés en dub-
te la institució i la portaveu so-
cialista, Pia Bosch, va criticar
l’alcalde, Carles Puigdemont,
per “no defensar més la insti-
tució i els que l’han precedit”.
Des de CiU s’havia posat en
dubte la conveniència d’un
conveni que suposava assu-
mir part del cost de l’obra.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

El PSC i ICV ja ho van advertir

“No tenim cap
factura que justifiqui
ara que l’Estat ens
reclami uns diners per
l’obra de la Devesa”
Maria Àngels Planas
REGIDORA D’HISENDA DE GIRONA

– – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – – –

La frase

La Mesa d’Entitats de Gi-
rona reclama a l’Ajunta-
ment que convoqui una
consulta ciutadana per-
què els veïns de la capital
puguin pronunciar-se so-
bre el projecte ferroviari

per fer el pas subterrani
dels trens convencionals.

La mesa sol·licita al con-
sistori que convoqui la
consulta pel dia de Sant
Narcís, el 29 d’octubre, i si
rebutja aquesta possibili-
tat es compromet a iniciar
una recollida de signatu-
res perquè siguin les enti-

tats mateixes les que con-
voquin la consulta popu-
lar. Les entitats entenen
que, si la consulta dóna su-
port al projecte ferroviari,
caldrà garantir-ne el pres-
supost i l’execució, però
que si és negativa s’haurà
de concentrar a recuperar
espais. ■

Volen una consulta per
l’obra del tren a Girona

PARTICIPACIÓ

Dani Vilà
GIRONA

Les obres a l’estació intermodal del parc Central de Girona
van començar fa gairebé quatre anys ■ JOAN SABATER

ROSES
Inverteixen
15.000 euros en
una línia elèctrica

Figueres ha començat els ca-
sals d’estiu amb gairebé el
100% de places ocupades. En
total, sumant els de juliol i
agost i les dues tipologies de
casal, s’han ofert 720 places,
amb una ocupació del 100%
en els esportius; en el cas dels
de lleure, encara queden un
5% de les places a l’agost.
També a Llançà, els casals van
començar la setmana passa-
da, amb 240 inscripcions als
dos casals de l’Ajuntament: el
casal d’estiu, dirigit a infants
fins a 12 anys, i el casal espor-
tiu, que ha ampliat la franja
d’edat fins als 15 anys. ■ M.V.

Els casals d’estiu,
amb quasi totes les
places ocupades

FIGUERES

El diputat d’ERC al Parlament
Pere Bosch ha presentat una
proposta de resolució perquè
el govern de Catalunya liquidi
el deute que té amb l’Ajunta-
ment de Lladó per al finança-
ment de les places de l’escola
bressol. Bosch també dema-
na que es prenguin mesures
per evitar que es tornin a re-
produir endarreriments en els
pagaments i sobretot en mu-
nicipis petits. La llar d’infants
té trenta places i, a hores
d’ara, l’Ajuntament no ha re-
but la subvenció de 1.800 eu-
ros per alumne del curs
2010/2011. ■ REDACCIÓ

ERC denuncia el
deute del govern a
l’escola bressol

LLADÓ

La companyia elèctrica Ende-
sa reforma tecnològicament
una part d’una línia de mitjana
tensió a Roses per tal de mi-
llorar el servei al municipi
altempordanès. En concret, el
que s’ha fet és soterrar 300
metres del cable que passa
per l’interior de Roses. La in-
versió per dur a terme els tre-
balls ha estat de 15.000 eu-
ros, que han assumit de ma-
nera conjunta l’Ajuntament
de Roses i l’empresa. El soter-
rament de la línia millorarà la
qualitat i la continuïtat del ser-
vei a vuit mil clients de la po-
blació costanera. ■ REDACCIÓ

CUJEDA
Resaltado
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La patronal FOEG va re-
clamar ahir al govern que
no es toqui l’IVA que afec-
ta el sector del turisme
“perquè això ens faria dei-
xar de ser molt competi-
tius a nivell d’Europa”, se-
gons va declarar el secre-
tari general de la FOEG,
David Hugas, durant la
presentació de l’informe
trimestral d’aquest patro-
nal sobre els indicadors
d’economia gironina. Hu-
gas va insistir que el turis-
me és “una de les fonts
més importants” que hi ha
per intentar superar la cri-
si i que això es podria per-
dre vers altres països que
no apliquen l’IVA sobre el
sector turístic i va recor-
dar que amb la implanta-
ció de la taxa turística a
partir de novembre, ja es
donarà “un sobrecost a
l’empresari del sector tu-
rístic”. “Que no es toqui so-
ta cap concepte per no dei-

xar de ser competitius a
nivell europeu amb els
nous mercats, sobretot a
la zona Balcànica i al Ma-
greb”, va afegir.

El secretari general de
la FOEG va mostrar-se
confiat que es pugui tan-
car la temporada amb els
mateixos nivells d’ocupa-
ció i ingressos que l’ante-
rior, “però és una situació
més complexa que altres
vegades perquè les reser-
ves són més d’última hora,
la gent s’espera al darrer
moment per decidir què fa
i on va”, cosa que crea in-
certesa en el sector. Això,
va afegir-hi, “pot donar

com a resultat una tempo-
rada bona o una tempora-
da dolenta. De totes mane-
res, les reserves d’última
hora depenen també molt
de la climatologia, va re-
cordar Hugas.

El secretari general de
la FOEG va insistir també
que, malgrat que les ex-
portacions de les empre-
ses gironines continuïn
augmentant, la indústria
baixa perquè no es pot fi-
nançar. “Les empreses no
poden crear noves línies
de producció, no poden
créixer, això vol dir que no
poden contractar més
gent, que hi ha més atur.
Fins que no tinguem clar
com es poden finançar pel
seu creixement l’evolució
del món industrial serà
complicada”, va afegir-hi.
Així, va explicar que mol-
tes empreses exportado-
res han obert ja mercat a
Sud-amèrica perquè les
exportacions, que han cai-
gut a Europa, continuen
augmentant. ■

Ure Comas
GIRONA

a Empreses gironines obren mercat a Sud-amèrica per
intentar compensar la caiguda d’exportacions a Europa

La FOEG demana
que no es toqui
l’IVA del turisme

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

La frase

“Que no es toqui
sobre cap concepte
l’IVA en el turisme, per
no deixar de ser
competitius ”
David Hugas
SECRETARI GENERAL DE LA FOEG

L’informe FOEG del primer
trimestre del 2012 reafirma
les dades econòmiques que,
periòdicament, han consta-
tat que fa “quatre anys que
els indicadors són absoluta-
ment negatius”, va afirmar
l’economista i autor de l’in-
forme, Modest Fluvià, junta-
ment amb Ricard Rigall.
L’única dada positiva conti-
nuen sent les exportacions.
Segons recull l’informe, a les

David Hugas; el vicepresident de la FOEG, Ernest Plana, i Modest Fluvià ■ U. COMAS

comarques gironines, aques-
tes s’han acostat als 1.077
milions d’euros en el primer
trimestre, cosa que significa
un augment del 8,5% en ter-
mes interanuals, assolint una
xifra rècord, tal com ja han
anat constatant les enques-
tes mensuals fetes públiques
per l’INE. Per contra, durant
aquest primer trimestre, les
importacions s’han desplo-
mat i no arriben als 502 mi-

lions, amb una disminució de
l’11, 7% en termes inter-
anuals. “El saldo és més que
notable”, va assenyalar Mo-
dest Fluvià.

Pel que fa a les previsions
de la resta de l’any i el 2013,
l’estudi recull que “la millora
de la situació laboral encara
resta llunyana i el 2012 es
destruirà ocupació i augmen-
tarà tant la taxa d’atur com el
nombre de desocupats”.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Quatre anys d’ indicadors “absolutament negatius”

La Cambra de Comerç i In-
dústria de Palamós i Banc
Sabadell han subscrit un
conveni de col·laboració
destinat a les empreses,
autònoms i comerços que
posarà al seu abast una lí-
nia de crèdit de 30 milions
d’euros destinats a perme-
tre el seu finançament,
l’accés a nous mercats na-
cionals i internacionals i la
incorporació a les noves

tecnologies. Amb aquesta
mesura, els membres de la
Cambra podran afrontar
no només el finançament
del circulant sinó invertir
a mitjà i llarg termini en
actius fixos mitjançant
préstecs i lísing. Banc Sa-
badell posa a disposició
dels membres de la Cam-
bra l’assessorament d’un
equip de professionals per
tal que les empreses pu-
guin establir relacions in-
ternacionals aprofitant
els acords que l’entitat té a
l’estranger, on disposa de
dos mil corresponsals als
cinc continents. A més,
ofereix formació específi-
ca als treballadors de la
Cambra perquè puguin

donar resposta als dubtes
dels associats i aquests pu-
guin rebre formació sobre
productes específics rela-
cionats amb el negoci in-
ternacional. Les Cambres
de Girona i de Sant Feliu
també han subscrit línies
de crèdit similars. Així
mateix, les tres cambres
presentaran el 18 de juliol
el Club Cambra, en el qual
anunciaran accions con-
juntes i noves línies de crè-
dit per als seus membres.

Xavier Ribera, presi-
dent de la Cambra de Pala-
mós, considera que aquest
és el paper que tenen ara
les cambres, el d’interme-
diaris entre entitats i em-
preses i el d’informadors

per facilitar l’exportació,
En aquest sentit, han de-
tectat en el darrer any i
mig un increment notable
del nombre de consultes
per iniciar-se en l’exporta-
ció. També va mostrar el
seu convenciment que les
al·legacions presentades
contra l’aplicació de la ta-
xa turística als creueristes
que arribin a Palamós i Ro-
ses es tinguin en compte,
tal com va anunciar el con-
seller Mena.

Pel que fa a l’increment
de l’IVA, que dóna per fet,
va remarcar que en el cas
del turisme “no és el mo-
ment d’aplicar-lo” i que cal
considerar el “quan i el
com”. ■

J.G.
PALAMÓS

Línia de crèdit de 30 milions de la
Cambra de Palamós amb Banc Sabadell

EMPRESES

a Pensada per a
l’accés a mercats i la
incorporació a les
noves tecnologies

Xavier Ribera, president de la Cambra de Palamós ■ I.B.

CUJEDA
Resaltado
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FUNDAT EL 1889

l CAC té un pressupost de més de  mi-
lions d’euros, dóna feina a un centenar de
persones i té com a principis d’actuació
«la defensa de la llibertat d’expressió i
d’informació, del pluralisme, de la neu-
tralitat i l’honestedat informatives, així

com de la lliure concurrència al sector». És, per tant, l’or-
ganisme encarregat de vetllar, entre d’altres funcions, per
la qualitat i el rigor del periodisme que es fa a Catalunya.
I malgrat això, entre les sis persones que integren la cú-
pula del Consell no hi ha cap periodista. Roger Loppac-
her havia estat secretari de comunicació en un Govern de
Jordi Pujol; és el més proper que s’hi troba a l’oAci de co-
municador, perquè entre els altres cinc integrants hi ha
persones procedents del dret, de la informàtica, de les
ciències físiques... I de la política, és clar. Al marge del
president del CAC, el que tenen en comú els altres cinc
consellers de l’organisme és que havien estat diputats,
quatre al Parlament de Catalunya i una al Congrés. I pel
que fa a l’adscripció política, n’hi ha de CiU, del PSC i del
PP. És per això que ERC, ICV i SI no van assistir ahir a
l’acte de presa de posessió del nou president del CAC: en
la reforma de l’organisme, que ha passat de deu a sis con-
sellers, hi han perdut la seva representació.
«El CAC va néixer amb la funció de vetllar pel pluralis-

me, no de reproduir les lògiques parlamentaries», ha de-
nunciat el Col·legi de Periodistes de Catalunya. Però els
integrants de l’organisme són elegits pel Parlament, i els
partits hi han trobat el lloc idoni per col·locar-hi perso-
nes amb les quals ja no compten per a l’activitat parla-
mentària. La situació és especialment greu en aquests
moments en què la ciutadania és objecte de tota mena de
retallades, puges d’impostos i altres mesures que reper-
cuteixen negativament en la seva qualitat de vida. La
classe política, en lloc de vetllar pel bon funcionament
d’institucions com el CAC –no hi faria cap mal algun pe-
rodista independent, al contrari–, les aproAta perquè de-
terminades persones aAns hi puguin mantenir segons
quins privilegis... I qui diu el CAC...

E

EDITORIAL

Roger Loppacher i Daniel Sirera van prendre possessió
ahir com a president i conseller, respectivament, del
Consell de l’Audiovisual de Catalunya (CAC), en un acte
al qual no van assistir representants d’ERC, ICV i SI en
protesta per com s’ha renovat l’organisme.
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CREUERS…

AMB LA V DE BERGÉ

Thomas Spieker

o sempre entenc la reacció de la gent... Està clar que a
tots el que més ens interessa, sobretot en els temps que
corren, és el que hi ha al calaix al :nal del dia. Però no
tot és fer els diners de forma immediata sempre. De ve-

gades, per fer-ne, s’ha de treballar la terra per després poder reco-
llir els seus fruits. No n’hi ha prou només posant el camp a disposi-
ció del cultiu: s’ha se sembrar, regar, adonar i cuidar. 
Llavors, per què la primera pregunta que es fa la gent quan ve-

uen un creuer és sobre quants dels passatgers s’han deixat quina
quantitat de diner al comerç local? Aquest cap de setmana, el vai-
xell de luxe Seabourn Quest feia una estada de  hores a la badia,
davant del Port de Roses. És cert que aproximadament la meitat
del passatge (unes  persones) van baixar :ns al moll. Allà, la
primera imatge que s’emportaven era la dels nostres pescadors re-
parant les xarxes (la majoria d’ells eren nord-americans i no para-
ven de fer fotos, de tant que gaudien amb el treball manual). Des-
prés, la majoria van agafar els autocars que els esperaven per anar
a visitar el Museu Dalí i/o Cadaqués. Però hi ha hagut gent que s’ha
quedat a Roses: molts han anat :ns a l’o:cina de turisme a dema-
nar informació sobre on anar a menjar, d’altres s’han desplaçat
amb taxis a diversos llocs i :ns i tot alguns botiguers han parlat de
bones vendes a gent procedent del creuer.
Però a més d’aquest bene:ci material per a tota la comarca, el

«Seabourn Quest» ha tingut un efecte molt estimulant per a tots
aquells que ja havien triat Roses per a les seves vacances i que mit-
jançant la presència del vaixell han vist con:rmada la seva elecció:
allà on van creuers d’aquest tipus hi ha d’haver qualitat i bon rotllo.
Vol dir que el bene:ci de l’estada d’aquest tipus d’embarcacions ar-
riba molt més enllà del que les caixes poden enregistrar.
Dues hores després d’arribar, l’exalcaldessa Magda Casamitja-

na, que havia anunciat l’arribada de creuers només iniciar-se la
«seva» legislatura, ja penjava un «post» a les seves xarxes socials,
tot exclamant: «Creuers a Roses. Obertura del turisme per mar. Re-
cuperació econòmica turisme Roses al món. Exalcaldessa molt i
molt feliç. Visca Roses!» Segueix intentant vendre’ns la falsa idea
que ha estat ella qui va «inventar» les escales de creuers a la badia
de Roses. Però és clar, potser ella encara vivia a Barcelona quan ens
visitava el Canberra durant els anys  i .

N
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Javier Cuervo

es sumes que van
guanyar Iñaki Ur-
dangarin i el seu soci
Diego Torres quan

Espanya anava bé estan enfos-
quint la iniciativa empresarial
que hi havia al darrere de totes
aquelles celebracions esportives
justiAcades amb un parell de fo-
lis i també la solidaritat que les
movia. Els temps millors no ho
són només per als diners: la ri-
quesa produeix molts intangi-
bles mentre que la pobresa no-
més toca els ous.

Sempre s’exalça la solidaritat
dels pobres, que s’ajuden amb el
poc que tenen, però calla la dels
rics, que s’ajuden amb el molt
que tenen. No és la quantitat el
que dóna valor. El que fa millor
la solidaritat dels rics que la dels
pobres és que la dels pobres es
veu forçada per la necessitat
mentre que la dels rics ni tan sols
fa falta. Sense que res la forci,
com més generosa és la genero-
sitat del ric; més solidària, la seva
solidaritat.

En això funciona el caràcter
vocatiu dels diners –diners cri-
den diners–que serveix Ans i tot
per als aconseguits a través de
fundacions sense ànim de lucre,
és a dir els que es guanyen sense
voler guanyar-los. Res a veure
amb els escassos diners del po-
bre, sempre mogut per l’afany de
proAt.

Es diu que no existeix la soli-
daritat entre rics però només es
desconeix perquè és molt discre-
ta. Domingo Díaz de Mera va fer
guanyar en Borsa . euros
(allò que en déiem  milions de
pessetes) al seu amic Urdanga-
rin sense que hagués de posar
els diners amb els quals va acon-
seguir aquest beneAci. Això és
solidaritat. Em ve molt al cap
Díaz de Mera davant d’aquestes
situacions de necessitat que aBo-
ren amb les crisis, els desnonats,
els aturats de llarga durada... Si
aquests pobres fossin rics mai es
veurien en aquesta situació. Però
aquí intervé de nou la necessitat.
Els . euros d’Urdangarin
no li feien falta mentre que amb
aquesta quantitat qualsevol d’a-
questes persones solucionaria el
problema de la seva vida.

L

SOLIDARITAT

ENTRE RICS

CAP PERIODISTA

AL CONSELL DE

L’AUDIOVISUAL «A més d’aquest benefici material per a tota la
comarca, el “Seabourn Quest” ha tingut un efecte molt
estimulant per a tots aquells que ja havien triat Roses»
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14 Alt Empordà
comarca

Endesa soterra 300 metres 
de cablejat a Roses

energia. obres al servei elèctricY

L’empresa elèctrica Endesa ha 
acabat aquesta setmana els tre-
balls de millora tecnològica de 
part d’una línia de mitja tensió 
(25kV) de Roses. En concret, l’ac-
ció consistia a soterrar 300 metres 
de cable a l’interior del municipi 
per garantir una millor qualitat i 
continuïtat del servei elèctric de 

8.000 clients, segons l’empresa. 
El cost de l’actuació és de 15.000 
euros, i l’Ajuntament de Roses ha 
ajudat a sufragar-lo.

El soterrament ha comportat, 
a més, l’eliminació de cinc pals 
de formigó situats a les voreres, i 
d’altres que es trobaven dins de 
finques de particulars. Amb ai-
xò, també es contribueix a reduir 
l’impacte visual de la línia. n

redacció l roses

nn

La voluntat dels veïns és 
prohibir la presència de 
prostitutes a la carretera, 
i de moment es reuniran 
amb partits polítics

Es crea la comissió veïnal de Vila-
sacra per combatre la prostitució

prostitució. campanya per l’ordre públic a les carreteres Y

Vila-sacra ha escrit un nou ca-
pítol de la seva lluita contra la 
prostitució a la via pública. Des-
prés d’episodis com el del Zotal 
–l’alcaldessa, Carme Barceló, 
va ruixar l’any 2008 amb aquest 
producte les zones on s’estaven 
les prostitutes per foragitar-les–, 
ara els veïns d’aquest municipi 
han constituït una comissió per 
tractar els temes que més preo-
cupen el poble, i que ara mateix 
passen gairebé exclusivament 
per la prostitució a la C-260.

El primer pas de la comissió se-
rà reunir-se amb els represen-
tants dels partits polítics a les 
comarques de Girona. Ahir es 
van trobar amb Juli Fernández 
(PSC), i al llarg del juliol parla-
ran amb la resta. Paral·lelament, 
però, Barceló també ha explicat 
que enviaran cartes als màxims 

responsables dels partits a nivell 
de Catalunya. Per a l’alcaldessa, 
qualsevol solució que no sigui 
la prohibició d’aquestes pràcti-

p. rodríguez l vila-sacra

nn

ques a la via pública és “un carre-
ró sense sortida”, i assegura que 
la seva és una lluita “únicament 
en favor de l’ordre públic”. 

Conscient de les limitacions de 
les queixes dels veïns, Barceló 
espera que, gràcies a les protes-
tes, “algú de més enlaire” s’adoni 
que aquest tema preocupa molt 
a la gent, i “es decideixi a agafar 
la torxa de relleu”. n 

primErA rEunió. La comissió es va constituir a l’escola municipal ÀNGEL REYNAL pEr sotErrAr. imatge d’una línia d’Endesa a la comarca ACN

els veïns parlaran al llarg 
del juliol amb els líders 
dels partits a girona

reunionsY

El port de Roses 
s’estrena com a 
escala habitual 
de creuers

pau rodríguez / acn l roses

L’arribada dissabte del luxós Seaburn Quest dóna el 
tret de sortida a una temporada que portarà fins a 
1.400 passatgers i cinc creuers al municipi costaner

A les vuit del matí de dissabte 
el Seaburn Quest va aturar-se a 
la badia de Roses. Es tracta d’un 
creuer de luxe amb 451 passatgers 
i 334 tripulants, el primer que ar-
riba a Roses aquest any, i que ha 
de donar per engegada la primera 
temporada de creuers al municipi 
altempordanès, que es consolida 
com a escala habitual d’aquests 
vaixells de grans dimensions. 

Durant aquest estiu i fins l’octu-
bre passaran per Roses tres cre-
uers –en cinc estades–, dels quals 
desembarcaran, en total, 1.400 

nn

passatgers. “És un segell més de 
qualitat per a Roses, que ens do-
na prestigi mundial i que ofereix 
la possibilitat de vendre territori”, 
assegurava Montse Mindan, pre-
sidenta de Port de Roses i tinenta 
d’alcalde del Consistori. 

En l’acte de rebuda del creuer 
també hi va ser present el direc-
tor general de Transports i Mobi-
litat, Ricard Font, que va parlar de 
la importància de repartir l’ofer-
ta d’aquest sector més enllà de 
Barcelona. “El que volem és cre-
ar destinacions complementà-
ries que potenciïn el turisme, un 
dels nostres motors econòmics”, 

va afirmar. I Roses es postula com 
a alternativa.

l’any que ve, més. Karl Benson, 
capità del vaixell, es va endur una 
“impressió molt positiva” de Ro-
ses, igual que molts dels passat-
gers. Per això, el Seaburn Quest ja 
ha avisat que tornarà l’any vinent, 
i de fet, segons va avançar Ricard 
Font, el port de Roses ja té confir-
mades fins a quatre escales per a 
l’estiu del 2013. n

Per menys de 12 hores s’estalvien la taxa
Y taxa turística

Y Els tripulants d’un creuer que 
faci una estada de menys de dot-
ze hores en un port català, com 
és el cas de dissabte amb el se-
aburn Quest, no hauran de pa-
gar la taxa turística. En un princi-
pi, tots els ports haurien d’haver 
cobrat la taxa independentment 

del temps d’estada del creuer, 
però algunes empreses van dei-
xar entreveure que si s’implanta-
va el gravamen deixarien de fer 
escala als ports catalans. Això va 
fer rectificar la Direcció General 
de turisme, que va acabar esta-
blint el màxim de dotze hores. n

turisme. primera temporada de creuersY

AL fons. El creuer va haver de fondejar a la badia, fora del port, per les seves grans dimensions ÀNGEL REYNAL
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Cultura 29
agenda

Visita nocturna a la Ciutadella
dilluns, dimarts i dimecresY

nn Han començat les visites noc-
turnes a la Ciutadella de Roses: els 
dilluns en castellà, els dimarts en 
francès i els dimecres en català. 
A les 10 de la nit la Ciutadella s’il·-
lumina per fer-nos passejar per la 
història d’una manera sorprenent i 
divertida, sabrem per què va gua-

nyar l’olivera al cavall en una dis-
puta entre els déus grecs, per què 
les àmfores acaben en punta i què 
es feia en un scriptorium medie-
val, entre d’altres coses. La visi-
ta acaba amb un tastet dels bons 
productes de Roses. Reserves al 
972 15 14 66. n

roses

visita guiada
De les 18 a les 20 h. Una visita guiada cada hora en 
diferents idiomes (alemany, anglès, francès, caste-
llà i català).

LLOC: La Ciutadella.

peralada

Cinema a La fresCa
A les 22 h. “Les aventures de Tintín”, de Spielberg.

LLOC: Plaça gran.

castelló d’empúries

CiCLOturisme
A les 18.30 h. Visites guiades a peu i amb bicicleta per 
diferents indrets del Parc Natural dels Aiguamolls.

LLOC: Oficina de turisme de sant Pere.

figueres

Cinema a La fresCa
A les 22 h. Passi de la pel·lícula “L’il·lusionista”.

LLOC: La Catequística.

vilajuïga

tertúLia
A les 22 h. Tertúlia amb Santi Vila i Joan Armangué al 
Celler Espelt, sobre el llibre “Figueres en positiu”.

LLOC: Celler espelt.

roses

Cine a La fresCa
A les 22 h. Projecció d’“El concierto”, de Radu Mihaileanu.

LLOC: La Ciutadella.

l’escala

sOrtida en vaixeLL
A les 19.30 h. Sortida en vaixell al capvespre, amb mú-
sica en directe, cava i més.

sOrtida: Port de la Clota (creuers mare nostrum).

l’escala

Cine a La fresCa
A les 22 h. Projecció de la pel·lícula “Criades i senyo-
res” (en català).

LLOC: Centre Cultural municipal xavier vilanova.

roses

COnCert
A les 21 h. Concert de William Howart School Band.

LLOC: Plaça Catalunya.

llançà

sardanes
A les 22 h. Amb la Cobla Bisbal Jove.

LLOC: Passeig marítim del Port.

llançà

COnCert
A les 18 h. A càrrec del Grup-Escola Kettlethorpe.

LLOC: Passeig marítim del Port.

fins aL 15 de juLiOLY

Exposició
darrers dies Per desCObrir  
aquesta mOstra a CamaLLera

nsaus, camallera i llampaies. L’es-
cultor Alfonso Alzamora i la fotò-
grafa Maria Alzamora, pare i filla, 
exposen a la galeria Km7 de Saus-
Camallera, una mostra de pintura, 
escultura i fotografia. n

nnfigueres. Dijous es projecta a 
la fresca aquest film que narra la 
història d’un il·lusionista en hores 
baixes que repeteix el seu esgotat 
repertori davant de públics cada 
vegada més ingrats. n

dijOus / 22 hY

Cinema
Passi de “L’iL·LusiOnista” a La 
CatequístiCa 

nn

art

Kyoshiro Takahashi a la galeria Fort

“El concierto” a la Ciutadella

dijous a les 22 h

nn La segona pel·lícula del cicle Cine Ciutadella de projeccions a 
la fresca duu “El concierto”, en què s’explica la història de l’antiga 
orquestra del Bolxoi, que es reuneix 30 anys després de la seva dis-
solució per viatjar a París i oferir un concert de primer nivell, tot 
aparentant una falsa professionalitat. La projecció comença a les 
22 hores i es poden llogar gandules. 10 minuts abans de l’inici de la 
projecció es podrà veure una selecció dels LAB realitzats per Vicens 
Asensio, realitzador de l’empresa audiovisual Visual 13.n

Y

Y

nn  El passat dissabte es va inaugurar l’exposició individual de l’ar-
tista japonesa Kyoshiro Takahashi, guanyadora, amb cinc artistes 
més, de l’anterior edició del Mini Print Internacional de Cadaqués 
al Taller Galeria Fort de Cadaqués (Hort d’en Sanés, 9). n

exposicions

sergi cadenas

nn “Evolució, realitat i movi-
ment”.

Fins al 22 de juliol

Casa de CuLtura
LLanÇÀ

‘moments’

nn Regina Saura.
Fins al 5 d’agost

mas d’en dOrra
fOrtiÀ

josep canals

nn “Moebius encara”.
Fins al 23 de setembre

POPuLart
CaPmanY

silvia armesto

nn Retrospectiva de pintura.
Fins al 7 de setembre

eL truLL
La seLva de mar

pilar pineda

nn “Llum i color”. Instal-
lacions.

Fins al 30 de juliol

L’amistat 
CadaquÉs

alfonso i maria alZamora

nn Escultura, pintura i foto-
grafia.

Fins al 15 de juliol

gaLeria Km 7
saus-CamaLLera

joan vilajoana

nn Pintura.
Fins al 20 de juliol

gaLeria dOLOrs ventÓs
figueres

joan vehí (fotografies)

nn “Dalí, Cadaqués. Un vincle 
captat per Joan Vehí”.

Fins al setembre

museu de CadaquÉs

“paper carBó”

nn Vídeoart,  de Pere No-
guera.

Fins al 4 de novembre

museu memOriaL exiLi
La jOnquera

ángeles santos torroella

nn Recull d’obra.
Fins al 4 de novembre

museu de L’emPOrdÀ
figueres

conxi molons

nn “Altres mirades de la lactàn-
cia materna”. Fotografia.

Fins al 10 d’agost

CafÈ deLs tints, figueres

CUJEDA
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Els quatre altempordanesos 
acaben la Transpyr 2012

btt. olea es classifica 14è a 3h34’25” del primerY

Els quatre ciclistes altempor-
danesos que el dissabte 30 de juny 
van prendre a Roses la sortida a la 
Transpyr 2012 van completar dis-
sabte la tercera edició de la prova 
de BTT, que va acabar a la platja de 
la Zurriola, a Sant Sebastià. Dels 
223 inscrits un total de 183 van fer 
la travessa pels Pirineus entre el 
mar Mediterrani i el Cantàbric, 
mentre que 40 no van poder aca-
bar les vuit etapes.

El millor dels altempordanesos 
va ser el figuerenc Andreu Olea 
(Espai Bikes), que va ser cator-

zè amb el seu company d’equip 
Arnau Masferrer, amb 48h44’11”. 
Els integrants de l’equip de Roses, 
format per Miguel Lozano i Mario 
Rabell, es van classificar en 75a 
i 76a posició, respectivament, 
amb 60h25’37”, mentre que la fi-
guerenca Nuri Surià va ser 157a 
amb 74h32’11”, just per davant de 
la seva companya Judith Reina. 
Cal destacar que el Surià Bicis W 
Team va ser l’únic equip femení 
que va participar a la Transpyr. 
El triomf absolut va ser per a Emi-
lio Vivian i Daniel Martínez, de 
l’equip Fundación Alberto Con-
tador. n

redacció l sant sebastià

nn

surià bicis w team. Judith reina i Nuri surià (dreta), a sant sebastià Transpyr
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Llistosella té com a objectiu 
rebaixar la marca als 100 m

atletisme. aquesta temporada ha guanyat els campionats estatal i catalàY

s’estrena aquesta tarda com a in-
ternacional amb la participació a la 
primera ronda dels 100 m del Cam-
pionat del Món júnior d’atletisme, 
que se celebren fins diumenge a 
l’estadi olímpic de Montjuïc. L’em-
pordanesa també formarà part del 
relleu 4x100 d’Espanya, que entra-
rà en competició divendres.

“Quan em va trucar l’entrenador 
per dir-me que havia estat convo-
cada, no m’ho creia. Ho vaig mirar 
amb el mòbil i vaig esclatar d’ale-
gria”, explica Llistosella, que des-
taca que, tot i no haver fet la míni-
ma exigida (11”96), la victòria al 
Campionat d’Espanya i el fet que 
el mundial se celebri a Barcelo-
na l’han ajudat a formar part de 
la llista definitiva de la Federació 
Espanyola.

El seu objectiu passa per rebaixar 
la seva marca (12”04) i acostar-se 
el màxim possible als 12 segons. 
“Si això em serveix per passar a se-
mifinals, millor. Si no, el regal és 
ser al mundial”. Les eliminatòri-
es dels 100 m es posen en marxa a 
les 19.35 h. Si l’atleta de Bellcaire 
es classifica per a les semifinals, 
aquestes tindran lloc demà (19 h), 
igual que la final (21 h). “He mirat 
les rivals que tinc a la meva prova 
i hi ha molt de nivell. Fan d’11”30 

cap amunt”, comenta. Divendres 
serà el torn de les semifinals dels 
4x100 (18.35 h), i la final es dispu-
tarà dissabte (21.35 h).

La presència al mundial júnior 
arrodoneix una gran temporada 
per a l’empordanesa, que s’ha pro-
clamat campiona d’Espanya dels 
100 m, i campiona de Catalunya 
dels 100 m i dels 200 m. Per a la 
propera temporada el seu somni 
és classificar-se per al Campionat 
d’Europa júnior. n

satisfeta. Paula Llistosella debuta avui com a atleta internacional àngEl rEynal

Jesús navarro l figueres

Paula Llistosella (FC Barcelona) nn

L’atleta empordanesa 
debuta avui com 
a internacional al 
Campionat del Món 
júnior a Barcelona

l’Escala rep la ruta 
de la Tramuntana

velaY

nn El Nairam II, de Víctor Soler, es 
va proclamar guanyador absolut 
de la 19a edició de La Ruta de la 
Tramuntana 2012, que es va dispu-
tar entre divendres i dissabte amb 
sortida al port del Balís i arribada 
davant del CN l’Escala. El vence-
dor en temps real va ser el Ninuri-
ata VIII, de Pere Boix, per davant 
del Si No Fos, d’Aureli Bisbe, i del 
Vértigo Dos, d’Antonio Guasch. Hi 
van prendre part 33 embarcaci-
ons. (Foto: Alfred Farre). n

Torneig nocturn al Hat-Trick de palol

pàdelY

nn La parella formada per Miquel Montfort i Toni Martínez (a la 
imatge) es va proclamar guanyadora del tercer torneig de pàdel 
nocturn que es va celebrar a les instal·lacions del Hat-Trick de Palol 
de Vilatenim. A la final es van desfer de Marc Plius i Jordi Bretx 
per 6-3, 4-6 i 7-5. El torneig va ser possible gràcies a Naturopathic 
Center Megaplus Sport Nutrition Lluis Bernadas, Esports Josep 
Base, Intersport Aquilia i Fruites Hurtós. n

El CT alt Empordà 
acull el gironí d’estiu

tennisY

nn Les instal·lacions del Club Ten-
nis Alt Empordà de Figueres van 
acollir les proves cadet i júnior 
del Circuit Gironí d’Estiu. Nacho 
Góngora va superar Aric Canadell, 
mentre que Yanni Genesse es va 
imposar a Laura Viso, en categoria 
júnior, i Ferran Romero va vèncer 
Manel Genover i Míriam Garcia 
es va desfer d’Elsa Casanova, en 
categoria cadet. El dilluns 2 es va 
posar en marxa la competició de 
la categoria benjamina. n

lluïsa Mitjà, a una 
concentració a sòria

atletismeY

nn La Federació Espanyola d’At-
letisme ha convocat la figuerenca 
Lluïsa Mitjà (Girona Costa Brava-
CA Figueres) a la concentració de 
les especialitats de velocitat, salts 
de llargada, triple, alçada i perxa, 
migfons, fons i obstacles, que tin-
drà lloc a Sòria del 19 al 24 de juli-
ol. Mitjà ha estat convocada com 
a titular de migfons, juntament 
amb Celia Anton i Blanca Rius, 
i és l’única altempordanesa que 
hi participarà. n

anna Tallada debuta amb  
un desè lloc al ral·li Osona

motor. va acabar a 6 dècimes de la novena posicióY

Anna Tallada i Adrià Serrato-
sa (Escuderia Baix Empordà) van 
acabar el Ral·li Osona en dese-
na posició del Volant RACC, i 39a 
absoluta, en el debut de la figue-
renca com a copilot, amb només 
16 anys i 11 dies. Els empordane-
sos es van quedar a només 6 dèci-
mes del novè lloc que van ocupar 
Josep Anton Domènech i Manel 
Marchal.

“Estic molt contenta del meu 
debut. Tot em va anar sortint molt 
bé i vaig estar molt còmoda al bac-

ket dret amb l’Adrià”, va explicar 
Anna Tallada, que va reconèixer 
que “vaig començar una mica per-
duda, perquè no agafava el ritme”, 
situació que es va resoldre a par-
tir de la segona secció. “He gaudit 
com mai, i ara espero ja el pròxim 
ral·li, l’1 de setembre”.

Serratosa, per la seva part, va co-
mentar que “els nervis li van jugar 
una mala passada al primer tram, 
però durant la resta de la prova no 
semblava que fos el seu primer ral-
li. Mai m’ho havia passat tan bé”. 
El triomf va ser per a Jordi Salinas 
i Òscar González. n

redacció l vic

nn

estreNa. adrià serratosa i anna tallada, amb el Peugeot 107 HOra nOVa
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Viti Alonso 
guanya l’Open de 
Surfcasting del 
Quatre Jotes

Redacció l sant pere pescador

pesca. cpR la peRolaY

Viti Alonso, del CPR La Perola 
de Roses, es va proclamar gua-
nyador de l’Open de Surfcasting 
que el Club de Pesca Quatre Jotes 
de Cassà de la Selva va organitzar 
a Sant Pere Pescador i que va reu-
nir 54 participants, deu dels quals 
són de l’entitat rosinca. Alonso 
va fer tres captures, que van su-
perar els tres quilos, i va acabar 
per davant de José Moral (CPR 
La Perola), amb dues captures 
d’1,5 kg.

Els 15 primers classificats van 
obtenir plaça per al màster de 
surfcasting que tindrà lloc el 25 
d’agost a la gola del Ter (Pals), i 
entre aquests també hi seran 
Francesc Pagès (11è a Sant Pere) 
i Alberto Fernández (13è), amb-
dós del CPR La Perola. La nota 
negativa va ser la falta de cap-
tures en general. n

nn

José Moral obté el 
triomf a la vuitena 
prova de la lliga de 
surfcasting

Redacció l castelló d’empúries

pesca. cpR la peRolaY

El barceloní José Moral es va 
imposar a la vuitena prova de la 
lliga social de surfcasting del CPR 
La Perola, de Roses, que es va ce-
lebrar a la platja de la Rubina amb 
la presència de 24 pescadors. En 
aquesta ocasió només es pesa-
va una de les peces i no el total 
de captures. Moral va guanyar 
amb una llisa d’1,1 kg, per davant 
de l’olotí Carlos Molina (amb un 
mabre de 550 gr) i del rosinc Al-
berto Fernández (amb una llisa 
de 425 gr). El líder de la lliga, el 
llançanenc Eduard Bordas, va ser 
quart amb un mabre de 410 gr, 
i a la general és primer amb 162 
punts, per davant de Fernández 
(158) i del llançanenc Toni Casti-
llo (137). La competició ha supe-
rat l’equador, ja que queden set 
proves per acabar la lliga. n

nn

DiverSport organitza diumenge la 
segona travessa de natació de Llançà

poliesportiuY

nn L’empresa figuerenca DiverS-
port organitza diumenge la se-
gona Travessa Mar d’Amunt de 
Llançà de natació. La prova cons-
ta de dos recorreguts absoluts 
amb sortida a Grifeu (1.000 m) i 
a Garbet (3.500 m), i final al Port. 
Les inscripcions es poden fer a  la 
pàgina web www.diversport.es o 

isaac viñalEs. la pluja va perjudicar el llançanenc, que va ser 21è LOu AceDO

bé a Viatges Fergana (carrer Con-
cepció, 5, de Figueres). n

teAM bQR

Maverick Viñales cedeix el primer 
lloc en un cap de setmana nefast

Redacció l HoHenstein-ernsttHal

La pluja va condicionar el GP d’Alemanya i el rosinc, que sortia 24è després d’uns entrenaments complicats, 
va patir problemes amb el motor i va acabar 17è, fora dels punts. Isaac Viñales es va classificar en 21a posició

motor. campionat del món de motociclismeY

Maverick Viñales (Blusens Avin-
tia) no guardarà un bon record del 
Gran Premi d’Alemanya 2012. El 
pilot rosinc va cedir el lideratge del 
Campionat del Món de Moto3 des-
prés d’un cap de setmana nefast al 
circuit de Sachsenring, condicio-
nat per la pluja que va caure tant 
als entrenaments oficials de dis-
sabte com just abans de la cursa 
de diumenge. El rosinc, que sor-
tia des de la 24a posició després 
d’una sessió de qualificació molt 
problemàtica, va veure com l’es-
calfament del motor li impedia re-
muntar posicions a la cursa i va 
creuar la línia d’arribada en la 17a 
plaça, fora dels punts. Aquest és 
el primer cop que Viñales acaba 
una cursa i ho fa sense puntuar 
des que va debutar al mundial la 
temporada passada.

La vuitena cita del Campionat del 
Món va començar malament per a 
Maverick, que divendres va patir 
una caiguda als primers entrena-
ments lliures. El rosinc es va recu-
perar de la millor manera i va ser 
el més ràpid a la segona i a la ter-
cera sessió, però als entrenaments 
oficials van fer acte de presència 
la pluja i els problemes a la moto 
de l’altempordanès. “No he pogut 
pilotar amb normalitat en cap mo-
ment. La moto derrapava moltís-
sim a tots els revolts d’esquerra i ha 
estat impossible rodar a bon ritme”, 
va explicar Maverick Viñales des-
prés de la qualificació.

Diumenge va lluir el sol sobre el 
traçat alemany durant les curses 
de Moto2 i MotoGP (la de Moto3 era 
l’última), però just després d’aca-
bar la prova reina va caure un di-
luvi que va obligar a endarrerir 30 
minuts la sortida, ja que la pista es-
tava impracticable. Els pilots i els 
mecànics es van veure obligats a 
adaptar els reglatges de les motos 
per rodar sobre aigua, tot i que a 
la part final de la prova el circuit 
es va eixugar del tot i fins i tot va 
lluir el sol.
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mavErick viñalEs. Un problema amb les cintes que tapen el radiador va deixar el rosinc sense opcions

Cortese (Red Bull KTM Ajo), es va 
proclamar guanyador i s’ha situat 
com a líder amb 18 punts d’avan-
tatge sobre Maverick.

Pel que fa referència a Isaac Viña-
les (Ongetta-Centro Seta), va aca-
bar la seva quarta cursa consecuti-
va i cada cop es mostra més acoblat 
a la moto. La pluja va perjudicar de 
forma notable el llançanenc, que 
dissabte va marcar el sisè millor 
temps a la tercera sessió d’entrena-
ments lliures. “Veníem de fer una 
bona cursa a Assen i aquí vam tro-
bar ràpidament la posada a punt 
per estar còmode amb la moto. Dis-
sabte vam ser sisens i això ens va 
donar confiança per a la cursa, 
però a la qualificació vam haver de 
rodar amb pluja i aquesta pista és 
molt difícil si no tens referències”. 
Isaac va ser 25è als entrenaments 
oficials i va fer una bona sortida, 
però es va colar al primer revolt i 
va haver de remuntar des del 33è 
lloc, fins acabar 21è. El mundial 
es trasllada ara a Itàlia. n

El rosinc, que sortia 24è, no va 
poder remuntar ja que quan les 
condicions de la pista van millo-
rar no va poder retirar les cintes 
que tapen de forma parcial el ra-
diador i el motor es va escalfar en 
excés. “Utilitzem un sistema per-
què quan la pista s’eixuga o aug-
menta la calor, jo pugui arrencar 

les cintes que cobreixen part del 
radiador i així obtenir la tempe-
ratura ideal del motor. Avui (diu-
menge) el sistema ha fallat i aquest 
ha estat el motiu de rodar tan en-
darrerit. El motor ha perdut po-
tència per excés de temperatura 
i era impossible avançar”. El seu 
principal rival, l’alemany Sandro 
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Proves emblemàtiques i marques a batre (1)
En primer lloc matisar que no totes les 

proves poden establir rècords. Els rècords 
només s’estableixen en aquelles proves 
que es disputen a l’interior d’un recinte, 
sempre de les mateixes característiques i 
en les mateixes condicions, i en les quals 
no intervenen criteris subjectius. Per tant, 
no existeixen rècords en aquelles proves 
que es disputen fora de l’estadi i tampoc en 
aquelles en les quals la marca ve donada 
per l’avaluació d’un jurat. És a dir, puntu-
ació. En tots aquests casos s’identifica com 
“millor marca”.

Així, a tall d’exemple, no existeixen rè-
cords en gimnàstica, proves ciclistes fo-
ra de l’estadi o la marató. Tampoc en arts 
marcials, futbol, bàsquet, etc. Sí, però, que 
existeix rècord en decatló i heptatló, ja que 
en aquestes proves la puntuació ve donada 
per una fórmula matemàtica en la qual in-
tervenen els temps i les mides assolides per 
cada atleta.

Un altre aspecte que val la pena clarificar, 
per tal d’entendre totes les proves, és: “La 
diferència entre caminar i córrer”. Res té 
a veure amb la velocitat. Caminar és quan 
sempre hi ha un dels dos peus tocant al ter-
ra, i córrer comporta saltar i, per tant, els 
dos peus perden el contacte amb el terra 
simultàniament. Les curses atlètiques de 
“marxa” són curses de caminar.

 ¿QUÈ SIGNIFICA CÓRRER 100 METRES EN 

MENYS DE 10 SEGONS?

Tant el Rècord del Món (9 segons i 58 cen-
tèssimes) com el Rècord Olímpic (9 segons 

nn

i 69 centèssimes, Pequín 08) els ostenta 
Usain Bolt (Jamaica). Per recórrer els 100 
metres, Bolt, que té una alçada de 1,96 me-
tres, ha de fer 41 passes de 2,44 metres de 
mitjana de cada passa, a raó de 5 passes 
per segon. Això equival a travessar un pis 
de 100 m2, de 8 x 12,5 metres, creuant la dis-
tància llarga en 1 segon. Per fer-ho, faria 5 
passes per segon, cada passa de la mida de 
l’altura del sostre del pis.

En haver de fer 5 passes per segon, l’atleta 
no pot saltar, perquè el temps que estaria 

a l’aire en cada passa superaria les 20 cen-
tèssimes de segon. Per tant, la cama im-
pulsora no la pot batre per sota del cos sinó 
que l’ha de batre pel costat, per no perdre 
temps saltant i no deixar d’impulsar. 

Fins avui, mai cap home de raça blanca 
ho ha aconseguit. Tampoc cap atleta afri-
cà o asiàtic. Sempre són descendents d’es-
claus, és a dir, genèticament corpulents, 
tecnificats als EUA, amb una tecnifica-
ció molt sofisticada, fins aconseguir batre 
l’impuls pel costat i sense saltar. 

¿QUÈ SIGNIFICA SALTAR 2,45 METRES D’ALTU-

RA?

Charles Austin (Estats Units) va establir 
el Rècord Olímpic (Atlanta 96) en 2,39 me-
tres. Tanmateix, el Rècord del Món, des del 
1993, l’ostenta el cubà Javier Sotomayor, 
amb una altura de 2,45 metres. És a dir, l’al-
tura del sostre d’un pis o d’una casa mo-
derna.

¿QUÈ SIGNIFICA SALTAR 8,95 METRES DE LLAR-

GADA?

Els 8,90 metres de Bob Beamon (Mè-
xic 68) encara es mantenen com a Rècord 
Olímpic, però el Rècord del Món el va es-
tablir Mike Powell, el 1991, en 8,95 metres. 
Això vol dir assolir una velocitat d’uns 39 
km/h en una cursa d’uns 45 metres i, tre-
pitjant amb el peu correcte just a tocar la 
línia de salt, saltar mig vagó d’un tren de 
rodalies elevant els malucs per damunt de 
l’alçada del sostre d’un pis, perquè si no hi 
ha elevació no s’aconsegueix.

¿QUÈ SIGNIFICA SALTAR 6,14 METRES D’ALTU-

RA AMB PERXA?

Steven Hooker (Austràlia) a Pequín 08 
va posar el llistó del Rècord Olímpic a 5,96 
metres. El Rècord del Món el manté des del 
1988 Sergéi Bubka amb 6,14 metres a l’aire 
lliure i 6,15 metres en pista coberta. Això 
equival, senzillament, a entrar pel balcó a 
un segon pis d’un edifici.

¿QUÈ SIGNIFICA LLANÇAR A 23,12 METRES DE 

DISTÀNCIA UN PES DE 7,260 KG?

Randy Barnes (EEUU) ho va fer el maig 
del 1990. Ulf Timmermann (Alemanya), 
amb 22,47 metres, ostenta el Rècord Olím-
pic des de Seül 88. Un pes de 7,260 kg equi-
valdria a un microones o a un televisor de 
12”, llançat a una distància igual a 2 auto-
cars de 60 places, posats un a continuació 
de l’altre.

En les proves femenines el pes és de 4 kg.
I si al pes de 7,260 kg li lliguem una cade-

na de 117 cm el convertim en un martell i 
el podrem llançar a 86,74 metres com ho 
va fer l’any 1986 a Stuttgart el mític llança-
dor rus Yuriy Sedykh. El Rècord Olímpic 
el manté Sergey Litvinov (Unió Soviètica) 
amb 84,80 metres a Seül 88. n

TASTETS OLíMPICS

Joaquim Margarit i Palou
Autor de “100 años de olimpismo en la 
modernidad”(1999).
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44 Esports

La Federació Espanyola deixa 
Nora Escartín sense europeu

TENNIS TAULA. la jugadora del bàscara tenia el bitllet per a la concentració prèviaY

no podrà disputar el Campionat 
d’Europa per a Joves de tennis 
taula, que s’ha de disputar entre 
el 13 i el 22 de juliol a Viena (Àus-
tria), ja que la Federació Espanyo-
la ha decidit cancel·lar la partici-
pació de la selecció estatal addu-
int motius econòmics. La notícia 
es va conèixer només tres dies 
després que la mateixa federació 
confirmés a Escartín i a Xavier 
Peral (CN Mataró) que prendrien 
part a la competició europea.

“Dies abans de la celebració del 
Top Estatal a Carcabuey, la Fede-
ració Espanyola va comunicar 
que diria la llista de convocats 
al Campionat d’Europa 48 hores 
després de finalitzar el Top”, ex-
plica Nora Escartín, que afegeix 

que “durant el campionat, el di-
rector tècnic em va dir que jo ani-
ria a l’europeu i a la concentració 
prèvia a Madrid (del 2 al 12 de ju-
liol). Tres dies després d’acabar el 
Top jo ja tenia el bitllet per anar a 
Madrid, i aquell dia van publicar 
una nota informativa dient que, 
per raons econòmiques, la selec-
ció espanyola no aniria al Campi-
onat d’Europa”.

Tot i que la Federació Catalana 
i altres federacions territorials es 

van oferir a avançar els diners, 
l’Espanyola no va considerar 
aquesta opció i ha deixat Escar-
tín i Peral sense europeu. “Jo em 
sento enganyada i molt desil-
lusionada. Em sembla una falta 
de respecte molt gran cap a tots 
els jugadors implicats. Agraei-
xo l’esforç que ha fet la Federació 
Catalana en aquest tema i espero 
que aquest fet tan greu tingui les 
seves conseqüències”, assenyala 
la jugadora del Bàscara. n

dEcEbuts. Nora Escartín i Xavier Peral són els grans perjudicats HORA NOVA

jesús navarro l BÀSCARA

Nora Escartín (CTT Bàscara) nn

L’organisme cancel·la la 
presència de la selecció a 
Àustria només tres dies 
després de confirmar la 
seva participació

Tres medalles per al Joan’s   
a la Copa de Tarragona

TAEKwONDO. dues victòries i un segon lloc, el balançY

El TKD Joan’s va obtenir diu-
menge tres medalles a la Copa 
de Tarragona, la darrera compe-
tició de la temporada 2011-2012. 
Els cadets Abde Bentarifet (-41 
kg) i Joan Jorquera (-37 kg) van 
pujar al lloc més alt del podi, 
mentre que Maria Boian (-51 kg) 
es va penjar la medalla de plata.

Bentarifet es va estrenar en un 
pes superior a l’habitual, pen-
sant en el salt a la categoria jú-
nior de la propera temporada, i 

es va desfer d’Àngel Baza Lara al 
punt d’or, mentre que a la final 
va passar per sobre de Sergi Mo-
reno (12-1).

Joan Jorquera va arribar a la xi-
fra de 85 combats guanyats amb 
només 11 anys després de vèncer 
el primer rival per 12-0, i de supe-
rar a la final Cristian Manalo per 
un ajustat 15-14.

Maria Boian es va imposar a 
Marina Bardou (14-3) i va caure 
amb Laura Ferrer (6-14), i ja su-
ma tres medalles en tres compe-
ticions oficials. n

redacció l TARRAGONA
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èXit. Maria boian, Joan Jorquera i Abde bentarifet amb els entrenadors Tkd JOAN’s
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Tramuntana TV > Ja s'han venut 1.300 entrades pel concert d'Els Amics de les Arts a Roses

Ja s'han venut 1.300 entrades pel 
concert d'Els Amics de les Arts a Roses 
09.07.2012 15:00 

El Festival Sons del Món finalitza la seva primera etapa al conjunt monàstic de Vilabertran 
aconseguint un ple absolut amb els concerts dels artistes Jorge Drexler i Marina Rossell. 
L’èxit en l’inici de la proposta musical en catamarà per la badia de Roses i el bon ritme en 
la venda d’entrades dels concerts que tindran lloc durant les properes setmanes a la 
Ciutadella, auguren un gran èxit per a l’edició 2012 d’aquesta proposta que combina 
música, gastronomia i enologia en un entorn de luxe.  

A l’equador del Festival Sons del Món, Xavier Pascual, director de Promo Arts Music, i Marc 
Danés, regidor de Cultura de l’Ajuntament de Roses, han fet balanç del desenvolupament 
de la primera etapa del certamen celebrat a Vilabertran. Jorge Drexler i Marina Rossell 
assoliren en els seus respectius concerts el ple absolut, omplint l’aforament de 550 
assistents del conjunt monàstic.  

En l’apartat gastronòmic, destaca també la realització de 150 serveis de sopar per dia i les 
1.200 copes de vi servides durant els concerts a proposta d’un dels millors someliers del 
món, Roger Viusà. Com ha destacat Pascual, “aquest fet reflexa ja que, en tan sols cinc 
edicions del Sons del Món, el públic s’ha fet seva la filosofia del festival, l’ha entès 
perfectament, i en gaudeix tant de l’apartat musical, com de l’oferta enològica i 
gastronòmica”.  

L’inici de l’etapa rosinca del festival va tenir lloc el passat divendres amb el primer concert 
“Sons del Món sota les estrelles”. L’esplèndida nit de divendres permeté al centenar 
d’assistents gaudir d’un recorregut a bord d’un catamarà fins a Cap Norfeu, disfrutant de 
música en directe i d’un còctel elaborat especialment per a l’ocasió. La resposta a aquesta 
iniciativa, que es realitza per primer cop en el marc del festival, ha estat tant bona, que les 
places per a les sortides dels propers 13 i 20 de juliol ja estan exhaurides, i tan sols queden 
una vintena per a la del dissabte 26 de juliol.  

Pel que fa al concert d’Els Amics de les Arts del proper dissabte (14 de juliol, Ciutadella de 
Roses), a data d’avui comptabilitza ja més de 1.300 entrades venudes, mentre que el ritme 
de venda de les propostes de Manuel Carrasco (21 de juliol) i Love of Lesbian (27 de juliol), 
es mantenen també a molt bon ritme.  
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Per la seva banda, el regidor de Cultura de l’Ajuntament de Roses, Marc Danés, ha 
manifestat també el fet que “l’arrelament del Festival Sons del Món al municipi de Roses, 
on es realitza per tercer any consecutiu, és cada vegada més notori, tal i com demostra 
tant l’èxit de públic assolit en cada edició, com el fet que els establiments i serveis rosincs 
estiguin col·laborant cada cop en major mesura en l’oferta complementària que proposa el 
festival”. 
En aquest sentit, una altra novetat per a aquesta edició, és la proposta que s’està acabant 
de perfilar per al dia del concert del grup Love of Lesbian, on, pensant en el públic de 
comarques barcelonines que es desplaci fins a Roses, es preveu oferir un servei 
complementari d’excursió amb segway, còctel a primera línia de mar i sopar.  

“El Festival funciona –ha conclòs Marc Danés- i en cada nova edició demostra el potencial 
que té com a eina promocional del municipi, la capacitat de retorn que té per a Roses, i 
que la idea cultura i patrimoni combinats amb gastronomia i enologia, agrada”. 
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Pentacarpa, S.L.
Alquiler de carpas, venta 
de carpas Carpas para 

banquetes, eventos
www.pentacarpa.com
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